
عليرضا زاكاني براس�اس وعده اي كه از زمان 
آغاز به كار خود در ش�هردار تهران داده بود، 
برنامه جم�ع آوري معت�ادان متجاهر تهران 
را آغاز ك�رد؛ پ�روژه اي ك�ه هر چن�د دفعه 
اولش نيس�ت، در اين ش�هر انجام مي شود، 
ول�ي اعض�اي ش�وراي ش�هر و ش�هرداري 
تهران وع�ده داده ان�د، تجربه هاي گذش�ته 
در رهاس�ازي دوباره اين معتادان در شهر را 
تكرار نكنند. به منظور بررس�ي امكان وقوع 
اين وع�ده و دلاي�ل ناموفق ب�ودن اقدامات 
قبلي در جلوگيري از بازگشت دوباره معتادان 
متجاهر به س�طح ش�هر، ب�ه س�راغ رئيس 
انجمن م�ددكاري اجتماعي اي�ران رفته ايم. 
سيدحسن موس�وي در گفت وگو با »جوان« 
ضمن تشريح وضعيت فعلي اعتياد در كشور 
و كارهاي انجام ش�ده، دلايل موفقيت و عدم 
موفقيت در اين زمينه را تش�ريح كرده است. 

وضعيت اعتياد به مواد مخدر در كشور 
چگونه است؟

ما در كش��ور با واقعيتي تلخ به نام اعتياد مواجه 
هستيم كه در كنار آن دو پديده تأثيرگذار ديگر 
هم وجود دارد و موضوع اعتياد را نمي شود بدون 
اينها تحليل ك��رد. اين دو موضوع فق��ر و رفاه و 
تأمين اجتماعي هستند كه در كنار اعتياد قرار 
مي گيرند و اين سه موضوع در تحليل بايد با هم 

مدنظر قرار بگيرند. 
براس��اس آماري كه س��تاد مبارزه با مواد  مخدر 
در س��ال 94 اعلام كرد 2ميلي��ون و 800 هزار 
معتاد دائمي و با مصرف كنندگان تفنني حدود 
4 ميليون و 400 هزار ميليون معتاد داريم. البته 
من معتقدم آمار ما بيش��تر از اينهاست چون از 
س��ال 94 تا الان كلي اتفاقات ديگر مانند سيل، 
زلزله  و كرونا داشتيم. بحران ها معمولاً وضعيت 
مصرف مواد مخدر را تشديد مي كنند. در كنار اين 
ما شاهد فقر و بي ثباتي خانواده هم بوده ايم. در 
مورد طلاق هم به ازاي هر سه ازدواج يك طلاق 
در كش��ور اتفاق افتاده اس��ت. موضوع اشتغال و 
بيكاري هم وضعي��ت خوبي ن��دارد. همه اينها 
موجب شده ما ظهور و بروز معتادان در خيابان، 
متكديان  و بي خانمان ها را شاهد باشيم كه قبلًا 
بيشتر مردانه بود و الان هر چند همچنان مردانه 
ولي تقريباً زنانی را هم داريم كه وارد اين وضعيت 

شده اند. 
براي ساماندهي معتادان تا كنون چه 

اقداماتي انجام شده است؟
ما در اي��ران چند نوع اق��دام در خصوص درمان 
معتادان انجام داديم، مراكز بازپروري داش��تيم 
كه زيرنظر زندان ها بودن��د، بعد مركز بازپروري 
بهزيس��تي مس��ئوليت را برعهده گرفت. چند 
سالي اين مراكز تعطيل شدند، بعد مراكز درمان 
سرپايي كار خود را شروع كرد، بعد از آن تقريباً 
از سال 75 كه خود ما هم جزو آنها بوديم، در پنج 
مركز پايلوت اين ش��يوه اجرا شد تا قانون عوض 
شود و قانون مبارزه با مواد مخدر از سال 76 عوض 
شد و بر اين اساس ديگر معتاداني كه براي درمان 
اقدام مي كنند، مجرم نيس��تند؛ گذشت تا سال 
85 با ابلاغ سياست هاي كلي مبارزه با مواد مخدر 
توسط مقام معظم رهبري ابلاغ كردند ما برنامه 
كاهش آسيب را پذيرفتيم و در يكي از بندهاي 
برنامه كاهش آسيب حتي به صراحت قيد شد اگر 
نمي توانيد درمان را انجام دهيد، مواد كم خطر را 
جايگزين كنيد، در سال 89 قانون بازنگري شد و 
در اين قانون ما برنامه كاهش آسيب را به رسميت 

شناختيم. 
اواخر دولت آقاي احمدي نژاد زماني كه آقاي نجار 
وزير كشور و دبير كل س��تاد مبارزه مواد مخدر 
بود، در مقطعي تصميم گرفته ش��د جمع آوري 
معتادان متجاهر در قالب ماده 16 اجرا شود كه 
من به شخصه مخالف بودم و حتي بعد از آن نيز 

كه من در س��تاد مبارزه با مواد مخدر مسئوليت 
اداره كل را داشتم، با اين فرمت مخالفت كردم، 
ولي تصميم بر اين بود كاري كه از قبل ش��روع 
شد، تعطيل نشود، با اين حال توسعه پيدا نكرد، 
دليل آن نيز اين بود كه توس��عه مراكز ماده 16 
مخالفان جدي داش��ت، ام��ا هرازچندگاهي ما 
طرح  هاي جمع آوري داشتيم، مثلًا سال 93 در 
شب عيد 30 كمپ ترك اعتياد تهران با محوريت 
يك خيريه، جمع آوري معتادان متجاهر )كه البته 
من به آنها معتادان خياباني مي گويم، چون همين 
متجاهر هم يك برچس��ب است(، طي چهار ماه 

انجام شد و بعد هم دوباره تعطيل شد. 
دلي�ل اينكه چندين ب�ار جمع آوري 
معتادان متجاهر انجام شده و باز هم 
مجبور هستيم اين كار را انجام دهيم، 

چيست؟
هرازچندگاه��ي ما ش��اهد ميل ب��ه جمع آوري 
معتادان هس��تيم، خاطرتان هست چندبار تا به 
حال معتادان دروازه غ��ار را جمع كرده اند؟ و باز 
هم تكرار مي شود، دليلش اين بود كه پروژه هايي 
از اين دس��ت قطع��اً منج��ر به توانمندس��ازي 
نمي شود، در ش��رايط عادي اگر فرد معتاد براي 
ترك اقدام كند 80 درصد دوب��اره باز مي گردد، 
حالا در شرايطي كه مواد مخدر نيز صنعتي شده 
به مراتب اين ميزان بازگشت كمتر هم مي شود. 
افراد معتاد در ش��رايط عادي اگر همه امكانات 
باشد و براي درمان بيايند فقط 20 درصد ممكن 
است پاك بمانند، ولي بقيه دوباره درگير چرخه 
اعتياد مي شوند، حال وضعيت در مورد معتادان 

متجاهر به مراتب بدتر است. 
من ياد دارم در سال اولي كه ش��روع كردم و در 
سيستان بوديم، 2 درصد بازگشت نداشتيم، آن 
2درصد را هم شايد ما شناس��ايي نكرده باشيم، 
چون كس��ي كه معتاد خياباني مي شود، شرايط 
س��ختي را تحمل مي كند، حماي��ت خانوادگي 
ن��دارد و به قول خودش��ان  انِد اعتياد ش��ده اند، 
مخلوط و هم��ه جوره مصرف دارن��د و همه نوع 
برنامه هاي ترك را تجربه كرده ان��د، بنابراين به 
راحتي ما نمي توانيم ادعا كنيم كه مي توانيم اينها 

را درمان كنيم. 
اكثر اين معتادان مراحل مختلف درمان را تجربه 
كرده اند، تجربه هاي شكس��ت خ��ورده زيادي 
دارند، حمايت خانوادگ��ي ندارند، خيلي از اينها 
فاقد مهارت هايي هستند كه بخواهند به زندگي 
بازگردند و حتي فاقد انگيزه هستند، در كنار اينها 
بيماري هاي مختلفي نيز دارند، در اين وضعيت 
استدلال اين است كه مردم انتظار دارند معتادان 
از كف خيابان جمع ش��ود، اين استدلال از يك 
زاويه قابل تأمل است، اما راهش چيست؟ آيا بايد 

بياييم مراكز جمع آوري معتادان ايجاد كنيم؟ 
در ش��هرداري تهران از زماني ك��ه آقاي زاكاني 
آمد از همان ابتدا گف��ت مي خواهم در خصوص 
جمع آوري معتادان كار كنم و ق��رار بود 5 هزار 
ظرفيت ايجاد كند كه ش��نبه هفت��ه پيش اين 
ظرفيت تكميل و تحويل ش��د، ولي سؤال اصلي 
اينجاس��ت كه ما تا چند هزار نفر را مي خواهيم 
جمع كنيم؟ چون وقتي كه جمع مي كنيم بايد 
فرد را نگه داريم، اتفاقي در حوزه توانمندسازي 
براي اين اف��راد نمي افتد كه بگويي��م اين همه 
امكانات، نيروي انساني و هزينه موجب شد اينها 
درمان شوند، البته از اين زاويه مي توان نگاه كرد 
كه در خيابان نيستند و در مركز هستند. اين كار 
نگهداري است، هر چند يك مراقبت بهداشتي هم 
مي شوند، ولي توانمندسازي اتفاق نمي افتد، بعد 
از يك مدتي هم رسوب خواهند كرد و اين تجربه 
را ما بارها و بارها داشته ايم؛ امكان خروج اينها از 
مركز وجود ندارد، چون اينها ش��رايط حضور در 
بيرون از مركز را پيدا نمي كنند، هستند تا زماني 
كه فوت كنند؛ بايد همينطور پشت سر هم مركز 
جديد بزنيد و تا آخر عمر از اينها نگهداري كنيد. 

 هر كدام از اين افراد چه مقدار هزينه 
دارند؟

بستگي دارد هر سال هزينه ها را اعلام مي كنند، 
در مراكز ت��رك اعتياد ماهان��ه از 3 تا 5 ميليون 
بسته به نوع كمپ براي هر فرد هزينه پيش بيني 
مي ش��ود، ولي در مورد معتادان متجاهر بيشتر 
است، چون هزينه هاي آنها بيش��تر است و اين 
هزينه اي اس��ت كه محصول آن توانمندسازي و 
بازگش��ت افراد به جامعه نيست، اما يك اقدامي 
اس��ت كه موجب مي ش��ود مطمئن باشيم فرد 
در خيابان فوت نمي شود، يك س��رپناه، تغذيه 
و بهداش��تي هم دارد، ولي اين اف��راد مي مانند. 
ما همين تجرب��ه را در مورد مركز ش��فق قبلي 
داشتيم كه يك هزينه زيادي را روي دوش دولت 
مي گذاشت و هر سال هم به آن اضافه مي شود، 
ولي با اين استراتژي هر سال مجبوريد مراكز خود 

را افزايش دهيد. 
خب چه كنيم اجازه دهيم اين افراد 

همينطور در خيابان ها رها باشند؟
بهترين تجرب��ه مربوط ب��ه س��ال 93 با كمك 
كمپ هاي ماده 15 بود كه با يك تغيير كوچك 
در برنامه هاي آنها انجام شد، 30 عدد كمپ آمدند 
با محوري��ت تولد دوباره، ي��ك برنامه تخصصي 
مددكاري اجتماعي را به عن��وان محور كار قرار 
دادن��د و م��ددكاران اجتماعي بيش��تري را هم 
گرفتند كمي كمپ ه��ا را از كمپ هاي ماده 15 
متفاوت تر كردن��د، تمركز بيش��تري روي افراد 
گذاشتند و در قالب مديريت مورد به تمام اشكال 
ممكن، افراد را حمايت كردند، حتي در برخي از 
موارد توانستند خانواده افراد را پيدا كنند؛ افراد 
را تحويل خانواده دادند، درمان اوليه آنها و سپس 

پيگيري بعد از ترخيص نيز انجام شد. 
در م�ورد معتادان�ي كه خان�واده اي 
ندارند يا خان�واده نمي خواهند آنها 

را بپذيرند چه؟ 
در م��ورد آنها ني��ز زدن كمپ هاي اين ش��كلي 
راه حل نيست، يك بخشي را ما داريم اينها بايد 
در محلات محل استقرارشان در مراكز دولتي يا 
غيردولتي خدمات روزانه بگيرند، يك تعداد كمي 
هم مي مانند كه ممكن اس��ت به  دليل بيماري 
ي��ا ويژگي هايي كه دارن��د، نيازمن��د نگهداري 
بلندمدت تر داشته باشند، ولي نگراني اين است 
كه ما هر س��ال تعداد مراكز نگه��داري اينها را 
بيشتر مي كنيم، يعني هرس��ال داريم بار مالي 
دولت را بيشتر مي كنيم. مراكز جديد مي زنيم، 
سال بعد مجبوريم 5  هزار تا مركز جديد بزنيم، 
س��ال بعد نيز دوباره 5  هزار تاي ديگر، ما همين 
تجربه را سال هاي 77- 76 در مورد تن فروشان 
در مركز شفق سابق داشتيم، واقعيت اين است آن 
مراكز هيچ كارايي به جز نگهداري افراد نداشت. 
انصافاً آقاي زاكان��ي از روزي كه آمدند، پايه كار 
است و گفت من مي خواهم كار كنم، هر امكاناتي 
را كه دارم ه��م پاي كار مي آورم، ولي مس��يري 
كه داريم مي رويم، مس��ير آزموده قبلي است و 
مسير بازپروري نيست، مگر اينكه بگوييد براي 
ما بازتواني مهم نيست، فقط مي خواهم اين افراد 
در خيابان نباشند، مثل همين گرماخانه هايي كه 

در ش��هرداري تهران راه افتاد و الان سامان سرا 
شده است، كاركردشان اين است كه كارتن خواب 
در خيابان نبينيم و اتفاقاً اين كاركرد را به درستي 
انج��ام داد، قب��لًا روزي چند نف��ر در خيابان ها 
مي مردند، ولي از روزي كه اين سامان سراها راه 
افتاد، ديگر ما فوتي اينگونه در خيابان نداشتيم. 
در مورد اعتياد يك بار ديگر مسئولان بايد بنشينند 
و سياست هاي اين حوزه را بازنگري كنند، از طرفي 
انتظار توانمندسازي نيز ايجاد نكنند، مثلًا بگويند 
ما قرار است سالانه تعداد مراكز نگهداري معتادان 
خياباني را 10 هزار يا 5ه��زار تا اضافه كنيم، ولي 
اين مراكز نگهداري است؛ اين استراتژي مي تواند 
در اين مقطع مورد قبول قرار گيرد يا نه ولي اينكه 
فكر كنيم با اين شيوه اعتياد تمام مي شود، خطاي 

استراتژيك است. 
خود شهرداري تهران بيشترين تجربه زيستي در 
زمينه متكديان و بي خانمان ها را دارد، اگر به خود 
آنها مراجعه كنيد، مي بينيد چه مقدار برنامه هاي 
اينگونه را اجرا ك��رده و ش��اهد بوده اند كه فرد 
چندين سال هم در اين مراكز مانده است، اتفاقي 
كه در مورد اي��ن گروه هايي ك��ه الان مدنظر ما 
هست نيز اتفاق خواهد افتاد، يعني شهردار بعدي 
ممكن اس��ت يا اين طرح را متوقف كند يا حتي 
گاهي مواقع در را باز كند و به اين افراد بگويد به 
خيابان ه��ا بازگردند. پروژه ورود ش��هرداري در 
زمينه آس��يب ها س��ابقه طولاني دارد، از زماني 
كه آقاي اركاني، معاون اجتماعي بود، شروع شد 
زمان آقاي زند مقداري فروك��ش كرد، در زمان 
دكتر قاليباف ش��دت پيدا كرد و بع��د از آن هم 
تعطيل نشد تا دوره آقاي دكتر زاكاني كه دوباره 

توسعه پيدا كرده است. 
الان چ�ه ديدگاهي در م�ورد معتاد 

وجود دارد، او بيمار است يا مجرم؟ 
قانون مي گويد مجرم است، مگر كساني كه براي 
درمان اقدام كنند منتها ما در سياست هاي كلي 
حوزه مواد مخدر ضمن پذيرفتن كاهش آسيب به 
صراحت پذيرفتيم كه اگر به دليلي فردي درمان 
نمي شود مواد كم خطر را جايگزين مواد پرخطر 
كنيم و به اس��تناد همين تغيير در سياست هاي 

كلي بود كه قانون سال 89 تصويب شد. 
چه مق�دار اين قانون اجرا مي ش�ود 
و در صورت اجراي كام�ل چه مقدار 
مي توان�د آس�يب ها را در اين حوزه 

كاهش دهد؟
م��ا الان از نظ��ر قانون��ي محدوديت هاي جدي 
نداريم، سياس��ت هاي كلي به ما اجازه داد حتي 
مواد كم خطر را ارائه كنيم، يعني مثلًا بس��ته به 
شرايط فرد، به معتادي كه شيشه مصرف مي كند 
مت��ادون بدهيم، اي��ن مس��ئله در پروتكل هاي 
مربوط ب��ه ماده 15 ني��ز آمده اس��ت؛ زماني كه 
اين پروتكل نهايي مي ش��د، من ه��م مدير كل 
آس��يب هاي وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي 
بودم. البت��ه در مورد هم��ه نمي توانيد يك الگو 
داشته باشيد، هر فردي يك ويژگي دارد و بسته به 
ويژگي فرد است كه شما مي توانيد نوع مداخلاتي 
را كه درمان يا كاهش آسيب نياز دارند، تحليل 
مي كنيد، چون واقعاً ه��ر معتادي براي خودش 

منحصر به فرد است. 
با اين نگرش، ن�وع رفتار ب�ا هر فرد 

معتاد سليقه اي نمي شود؟
يك تيم باي��د در اين خص��وص تصميم بگيرد 
و فقط يك نفر نيس��ت، براي درمان پزش��ك و 
روانپزشك تصميم مي گيرند، براي خدمات رواني 
روانشناس ها و براي خدمات اجتماعي مددكارها 
تصميم مي گيرند و طبيعتاً تفاوت هاي فردي در 
درمان و مداخله حتماً بايد لحاظ شود، حتي اگر 
دو برادر باشند و با هم در چنين شرايطي باشند، 
الزاماً نمي ش��ود يك برنامه به آنها داد. در پروژه 
سال 93 در قالب مديريت مورد به همين شكل 
عمل كرده بودند و براي هر ف��رد برنامه ويژه آن 

فرد نوشته شده بود. 
با وجود همه اين موارد، بايد به اين موضوع توجه 
كنيم ما هميشه با معتاد سروكار خواهيم داشت و 
رفتن به سمت مراكز شبانه روزي كه فراگيري هم 
داشته باشد، بعد از مدتي كار را به جايي مي رساند 
كه بايد تعداد مراكز را به شدت افزايش دهيد و 
بار مالي كه امروز دارد ممكن است موجب شود 
اين شهردار بگويد من هستم و سال بعد شهردار 
بعدي بگويد من نيستم و دوباره اين وضعيت را در 

كشور شاهد باشيم. 
پيشنهاد من اين است همه ذينفعان و افرادي كه 
تجربه اي را در اين حوزه دارند يك بار جمع شوند 
و با نگاه كارشناسي و نگاه سياسي يا امنيتي همه 
داده ها را روي مي��ز بريزند، بگويند ما اين تجربه 
را انجام داديم، اين قانون، اين آمار و اين سامانه 
را داريم وضعي��ت فعلي نيز اينگونه اس��ت، نيم 
نگاه ما به آينده هم اين را مي گويد اگر الان قرار 
باش��د تصميم بگيريم چه بازنگري بايد در مورد 
برنامه ها  و ساختار انجام دهيم؟ سياست ها الان 
متعلق به حدود 16 س��ال پيش اس��ت و اكنون 
نياز به بازنگري جدي در اين حوزه داريم در اين 
شرايط هر چند داشتن معتاد اتفاق خوبي نيست، 
ولي بالاخره همين اتفاق، تجربه زيستي خوبي 
است كه در توليد اين حوزه كمك مي كند تا به 
س��مت برنامه هاي بومي محله محور متناسب با 

زيست بوم ايران برويم. 

884984403سرويس اجتماعي
جمعآوريمعتادانمتجاهرهيچگاهتمامنميشود!

»جوان« با رئيس انجمن مددكاري اجتماعي ايران درباره وعده هاي متعدد مسئولان
 براي زدودن چهره شهرها از معتادان متجاهر گفت  و گو كرده است

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

تكليفرئيسيبهدستگاهها
برايتقويتپلتفرمهايداخلي

بلاگرهايي كه به جاي كار معمول و پست هاي آموزش آرايش، سبك 
زندگي يا روانشناسي و آشپزي پست هاي سياسي مي گذاشتند و 
به حضور در خيابان و اغتشاش�گري دعوت مي كردند، نشان داد 
اينستاگرام فراتر از يك پلتفرم مجازي براي كسب وكار يا دوستيابي 
و به اشتراك گذاري تصوير و داده است. بر اين اساس بود كه براي 
كنترل اغتشاشات چاره اي جز مديريت فضاي مجازي و محدوديت 
برخي پلتفرم ها همچون واتس اپ يا اينستاگرام باقي نمي ماند، اما 
اين ماجرا، آسيب به يك ميليون و ۷۰۰ هزار كسب و كاري را كه در 
فضاي اينستاگرام به وجود آمده هم در پي داشت؛ كسب و كارهايي 
كه درآمد ۱۰ ميليون نفر به آنها وابس�ته است. حالا رئيس جمهور 
با تأكيد ب�ر لزوم توجه بيش�تر به نيازه�اي مردم در اس�تفاده از 
پلتفرم هاي اينترنت�ي، دس�تگاه هاي متولي را مكل�ف كرد همه 
تلاش خود را براي تقويت و ارتقاي كارآمدي پلتفرم هاي ارتباطي 
داخلي به كار بگيرند تا پاسخگوي همه نيازهاي مردم باشند. وزير 
ارتباطات هم از مصوبه اي براي حمايت از كسب و كارهاي مجازي 
خبر مي ده�د كه جزئياتش تا چن�د روز ديگر اعلام خواهد ش�د. 
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران حدود 2 ميليون و 400 هزار كسب و 
كار در حوزه ف��روش و تبليغات در فضاي مجازي در بخش اينس��تاگرام 
فعال هستند. حدود 15/5 درصد توليد ناخالص جهاني مربوط به اقتصاد 
ديجيتال است و اين شاخص در 15 سال حدود 2/5 درصد رشد كرده است. 
دو، سه سال اخير و بحران كرونا هم در س��رعت رشد اقتصاد ديجيتال و 
برپايي كس��ب و كارها  در فضاي مجازي تأثير مثبت داشت. با وجود اين 
سهم اقتصاد ديجيتال از توليد ناخالص داخلي ايران حدود 7/2 درصد است 

كه اين شاخص در كشورهاي جهان به 30 درصد مي رسد. 
  كوتاهي دولت در تقويت پلتفرم هاي داخلي و آسيب به مردم

 با تمام اينها اما اجرايي نشدن ش��بكه ملي اطلاعات و بی توجهی به رشد 
و توسعه پلتفرم هاي داخلي موجب شده تا كسب و كارهاي اينترنتي در 
كشورمان بر پلتفرم هاي خارجي همچون اينستاگرام شكل بگيرد. حالا 
هم كه به دلايل امنيتي و همچنين در واكنش به سياست هاي دو گانه اين 
پلتفرم در حذف پست ها و صفحاتي كه عكس شهيد حاج قاسم سليماني 
را منتش��ر كرده بودند و انفعال در برابر انتشار پس��ت هايي كه مردم را به 
اغتشاشگري تحريك و تصاوير خشونت آميز منتشر مي كردند، كسب و 
كارهاي مجازي هم آسيب ديده اند. اين در حالي است كه اگر همان چند 
سال پيش كه پلتفرم تلگرام به واس��طه فعاليت هاي تروريستي و قمار و 
فروش اسلحه و ساير تخلفات بسته شد، پلتفرم هاي ايراني تقويت مي شدند 
و وزارت ارتباطات و شوراي عالي فضاي مجازي مي كوشيدند پلتفرم هاي 
جايگزين اين پلتفرم هاي خارجي را ارائه كنند، امروز كس��ب و كارهاي 
اينترنتي در بستر پلتفرم هاي داخلي برقرار بودند و اين كسب و كارها از قطع 

يا محدوديت اينترنت جهاني و پلتفرم هاي خارجي آسيب نمي ديدند. 
گزارش سازمان نظام صنفي رايانه اي تهران از تأثير محدوديت ها و قطع 
اينترنت بر كسب وكارها نش��ان مي دهد تا 17 مهرماه، بيش از 41 درصد 
شركت ها 25 تا 50 درصد درآمد خود را در اين مدت از دست داده   و حدود 

47 درصد هم بيشتر از 50 درصد كاهش فروش داشته اند. 
  تكليف رئيسي به دستگاه ها براي تقويت پلتفرم هاي داخلي 

حالا سيد ابراهيم رئيس��ي، رئيس جمهور در جلس��ه هيئت دولت، رفع 
مش��كلات و خدمت به آحاد مردم و تلاش براي مضاعف ش��دن سرعت 
پيشرفت كشور را  مهم ترين مأموريت دولت دانست و با تأكيد بر لزوم توجه 
بيشتر به نيازهاي مردم به ويژه فعالان اقتصادي در استفاده از پلتفرم هاي 
اينترنتي، دستگاه هاي متولي را مكلف كرد همه تلاش خود را براي تقويت 
و ارتقاي كارآمدي پلتفرم هاي ارتباطي داخلي به كار بگيرند تا پاسخگوي 

همه نيازهاي مردم باشند. 
 خبر خوب براي كسب و كارهاي اينترنتي 

عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات هم در حاشيه جلسه 
هيئت وزيران در جمع خبرنگاران از به ق��ول خودش خبري خوب براي 
توسعه اقتصاد ديجيتال و حمايت از كسب و كارهاي فضاي مجازي داشت. 
به گفته وي كارگروه مربوطه مصوبه بسيار خوبي را براي كسب و كارهاي 

مجازي صادر كرده است. 
زارع پور درباره جزئيات خبر خوبش اينگون��ه توضيح داد:» معافيت هاي 
مالياتي براي كسب و كارهاي فضاي مجازي و تسهيلات بانكي در قالب 
15 ماده به تصويب رسيد و پس از نهايي شدن براي اطلاع رساني آن برنامه 

خبري خواهيم داشت.«
وي با تأكيد بر اينكه استفاده از وي پي ان باعث آسيب پذيري دستگاه هاي 
كاربران خواهد شد و راه رخنه هكرها به گوشي مردم را تسهيل مي كند، 
اضافه كرد: »استفاده و فروش وي پي ان مجاز نيست، اما جرم انگاري نشده 

و نهادهاي مربوطه بايد آن را دنبال كنند.«
وزير ارتباطات با اشاره به اينكه براي كسب و كارها در سكوهايي كه حضور 
دارند مخاطب بسيار اهميت دارد، افزود:»در همان مصوبه بسته تبليغاتي 
براي آنهايي كه از سكوهاي داخلي استفاده كنند، پيش بيني شده است و 
مي توانند در كوتاه مدت سكوهايي كه در پلتفرم هاي خارجي داشتند در 
مدت زمان كوتاهي به دست بياورند و جزئيات آن به زودي اعلام خواهد 
شد.« وي در رابطه با نحوه پرداخت ضرر و زيان كاربران از سوي اپراتورها با 
تأكيد بر اينكه در هيچ زماني اينترنت ملي در كشور قطع نشده بود، گفت:» در 
ساعت هايي محدوديت وجود داشت، اما قطعي اينترنت وجود نداشت. چند 
روز اس��ت كه عمدتاً غير از دو پلتفرم مش��خص محدوديت ها برداش��ته 
شده است. محدوديت ها برطرف شود ضرر و زيان كاربرها از سوي اپراتورها 

پرداخت خواهد شد.«
زارع پور در رابطه با سرنوش��ت پلتفرم هاي داراي محدوديت نيز اينگونه 
توضيح داد:»تصميم گيري در مورد سرنوشت پلتفرم هاي محدود خاص 
بر عهده مراج��ع ذي ربط اس��ت و وزارت ارتباطات تنها يك��ي از اعضاي 
تصميم گيرنده است كه مش��ورت ها را ارائه مي دهد و حرف ما اين است 
كه براي مثال به ارائه دهندگان خدمات اينترنت ماهواره اي هم گفتيم هر 

شركتي قواعد ايران را بپذيرند از فعاليتشان در كشور استفاده مي كنيم.«
مهدي اسماعيلي هم در حاشيه هيئت دولت در گفت و گو با خبرنگاران با 
اشاره به برنامه وزارت ارشاد براي معرفي يك پلتفرم قابل اعتماد براي مردم 
گفت:» با توجه به اتفاقاتي كه در كشور افتاد و تصميماتي كه از سوي مراجع 
امنيتي گرفته شد، معتقديم سرويس هاي داخلي پلتفرم ها و شبكه هاي 
پيام رسان، بايد نيازهاي مردم را پاسخ دهند. نخست بايد بتوانيم خدماتي 
كه مردم لازم دارند در اختيارشان قرار دهيم و مهم تر از آن حس اعتماد 

عمومي را جلب كنيم.«
  اهتمام بر جبران خسارت

س��يد احس��ان خاندوزي، وزير اقتصاد هم از آمادگي اين وزارتخانه براي 
حمايت از اين بخش خبر داد و اعلام كرد كه به زودي بس��ته حمايتي در 
اين راستا نهايي مي شود. مس��ئولان بيمه نيز اعلام كرده اند كه كسب و 
كارهاي اينترنتي كه بيمه بوده اند در صورت خسارت، تحت پوشش بيمه 
قرار مي گيرند.  يازدهم مهرماه هم سيد احسان خاندوزي به لطمه اي كه 
به كسب وكارهاي اينترنتي وارد شده است، اشاره كرد و گفته بود:»وزارت 
اقتصاد از همه ابزارهاي خود براي ترميم خسارت به كسب و كارها استفاده 
مي كند و همه بايد براي ترميم لطمه هايي كه در روزهاي گذشته به كسب 
و كارهاي حقيقي و مجازي وارد شده تلاش كنيم. دولت هم اهتمام دارد 
با ابزارهايي كه در اختيار دارد براي جبران اين خسارت هاي وارده به مردم 
اقدام كند.«  به گفته وزير اقتصاد، در اين زمينه با وزير ارتباطات گفت وگو و 
از سوي وزارت اقتصاد اعلام آمادگي شده كه از ابزارهايي چون مشوق هاي 

مالياتي براي ترميم اين آسيب ها استفاده شود. 
حالا بايد ديد آيا دولت سيزدهم مي تواند پلتفرم هاي داخلي را به گونه اي 
تقويت كند كه مردم با اعتم��اد كامل به اين پلتفرم ها بتوانند كس��ب و 

كارهايشان را روي آنها سوار كنند. 

همسرش معلم كلاس اول بود، در پرديس تهران؛ با كلي كلاس 
آنلاين. 

خودش نيز انگار سر كلاس. . . همراه همسر و چك و چانه با اين 
نسل پرسشگر اميدوار!

-  خانم! چرا نبايد بنويس�يم خاهر؟ چرا خورش�يد را خرشيد 
نمي  نويس�يم؟. . . ت�ازه وروجك ه�ا هنوز ب�ه درس ط�ا و ظا 

نرسيده اند!
ي�اد روزي افتاد كه در كل�ن آلمان قصد عب�ور از بزرگراهي را 
داش�ت، ولي چراغ عابر سبز نمي ش�د. دوچرخه سواري از راه 
رسيد ، كليدي را فشرد و چراغ سبز شد. اتومبيل ها ايستادند، 

آنان گذشتند. 
هنگام برگش�ت تنها ب�ود. خجالت مي كش�يد دهه�ا خودرو 
بايستند تا او رد شود. بالاخره دل را به دريا زد، دكمه را فشرد. 

خودروها براي او »تنها« ايستادند و با شرمندگي گذشت! 
بعدها انديشيد چرا من براي »خودم« احترام قائل نيستم؟ چرا 

»تشخص« را خودخواهي مي دانم؟ چرا آماده تحقيرم؟ 
قطعاً تفاوت نسل حاضر با نسل او در همين چيزهاست!
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   ش�هروند - تهران: با توج��ه به حق بيمه اي كه س��ازمان 
تأمين اجتماعي از قش��ر زحمتكش كارگر و كارمند مي گيرد، 
تعهد بيم��ه اي ناچيزي در ح��وزه درمان دارد. وقت��ي به مراكز 
بهداشتي سطح شهر مراجعه مي كنيد، سهم پرداختي كه براي 
بيمه در نظر گرفته شده است، خيلي ناچيز است. براي مراجعه به 
مراكز درماني كه طرف حساب تأمين اجتماعي هستند به علت 
كم بودن اين مراكز، بايد چند روز در نوبت قرار گرفت تا بتوانيد 
به اين مراكز مراجعه كنيد . در مقابل مي بينيم چنين وزارتخانه 
 مهمي چندين  ماه و تا همين ديروز با سرپرست اداره شده  و داراي 
وزير نبوده  است. س��ؤال من از متوليان تأمين اجتماعي كشور و 
به خصوص وزير تازه وارد اين است كه خرج كرد پول هايي كه از 
كارگر و كارمند مي گيرند، چگونه اس��ت و در چه قسمت هايي 
هزينه مي شود؟ چرا سازمان تأمين اجتماعي به حدي فربه شده 
و خودش را درگير كارهاي اقتصادي و ش��ركت  داري كرده كه 
وظيفه اصلي خودش را به فراموشی سپرده  است؟ چرا بايد داراي 
هلدينگ هاي مختلف و شركت هاي خصولتي باشد، در حالي كه 
با فساد و بدهكاري و رانت براي عده اي خاص آورده  قابل دفاعي 
براي قشر كارگر و كارمند نداشته است؟ تقاضا مي كنم كه در مورد 
اين مسائل شفافيت سازي كنند تا مردم بدانند حق بيمه اي كه 

پرداخت مي كنند، در كجا مصرف مي شود. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

سخنگويدولتدرعلامه
ماجراهايیداشت!

س��خنگوي دولت سه ش��نبه به دانش��گاه علامه طباطبايي رفت تا با 
دانشجويان پيرامون مسائل جاري گفت و گو كند. حضور علي بهادري 

جهرمي در دانشگاه با حاشيه هايي همراه بود. 
علي بهادري جهرمي، سخنگو و دبير هيئت دولت به  دعوت تشكل هاي 
دانشجويي، سه شنبه در پرديس مركزي دانش��گاه علامه طباطبايي 

حضور يافت. 
موضوع صحبت علي بهادري، نس��بت نه��اد علم و دانش��گاه با دولت 
سيزدهم بود، اما اتفاقات رخ  داده در دانشگاه علامه طباطبايي به اين 

موضوع محدود نشد. 
علي بهادري كه ابتدا با حضور در سلف س��رويس دانشگاه علامه، ناهار 
را به همراه دانشجويان خورد، س��پس به تالار شهيد بهشتي دانشكده 
حقوق و علوم سياسي رفت و حدود نيم ساعت پيرامون وضعيت تاريخي 

– سياسي ايران از بعد از دوره رنسانس به اين سو صحبت كرد. 
پرسش  و  پاسخ دانشجويي، بخش ديگر برنامه بود. دانشجويان با طرح 
سؤالات صريح از سخنگوي دولت، نظر وي را درباره اتفاقات جاري در 
كشور جويا شدند. بهادري ضمن تشريح اتفاقات رخ  داده در يك سال 
گذشته، از جمله كند شدن رشد تورم، افزايش سرمايه گذاري خارجي، 
افزايش رش��د اقتص��ادي از تقريباً صفر ب��ه 5 درصد، رش��د ترانزيت، 
افزايش مبادلات تجاري با همسايگان و ركوردشكني در فروش نفت و 
بازگشت ارز حاصل از آن، توضيح داد كه دلايل دشمني با ملت ايران، 
موفقيت هاي چشمگيري است كه با همراهي دولت و مردم حاصل شده 

و ادامه آن مي تواند ايران را به جايگاه رفيعي در سطح جهان برساند. 
پس از حدود دو ساعت گفت و گو با دانشجويان در تالار شهيد بهشتي، 
علي بهادري برخلاف نظر همراهان كه از وي مي خواستند با خروج از 
در  فرعي تالار به ميان دانشجويان تجمع كرده جلوي در  اصلي دانشكده 
نرود، از در  اصلي خارج شد و در جمع دانشجويان معترض كه شعارهاي 
بعضاً تندي هم سر مي دادند، حاضر شد. با حضور سخنگوي دولت در 
ميان معترضان، شعارها تندتر و بلندتر شد، اما علي بهادري كه به وسط 

جمعيت رفته بود، با دانشجويان شعاردهنده به گفت و گو پرداخت. 
ابهامات هر يك از دانشجويان متفاوت بود. برخي به فوت مهسا اميني 
اشاره داشتند و معتقد بودند كه او از سوي پليس كشته شده است، برخي 
ديگر هم نيكا ش��اكرمي و اظهارات خانواده وي را دستاويز عتاب قرار 
دادن سخنگوي دولت قرار داده بودند. بهادري با سعه صدر حرف هاي 
دانشجويان معترض را مي شنيد و تا جايي كه ازدحام اجازه مي داد، به 

ابهامات آنها پاسخ مي گفت. 
لحن صميمانه و گفت و گوي چهره به چهره سخنگوي دولت با تندترين 
دانش��جويان از يك طرف باعث ش��د كه عده زي��ادي از معترضان از 
گفته هاي وي قانع شوند و با اقداماتي نظير در آغوش گرفتن و فشردن 
دست وي ابراز محبت كنند؛ از طرف ديگر برخي از دانشجويان هم كه 
صرفا ش��عار مي دادند و از فضاي گفت و گوي بي واس��طه با عضو دولت 
كه در جمع شان حاضر ش��ده بود، فرار مي كردند، بر بلندي صدايشان 

مي افزودند. 
در نهايت و در  حالي كه بسياري از دانش��جويان از اين اقدام سخنگوي 
دولت استقبال كردند، علي بهادري پس از چهار ساعت حضور در دانشگاه 
علامه طباطبايي، جمع دانش��جويان را ترك كرد. اين اقدام سخنگوي 
دولت واكنش هاي زيادي در فضاي مجازي داشت. كاربران شبكه هاي 
اجتماعي ضمن استقبال از اين اقدام بديع و شجاعانه دبير هيئت دولت، 
ساير مسئولان را هم به اقداماتي مشابه فرا خواندند و خواهان استمرار 

گفت و گوي بي واسطه مسئولان با معترضان شدند. 

زهرا چیذري 

صادق پارسا


